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En mester der siger: ”Vi tager satan’eme ikke kællinger 

ind!” kolleger der råber: ”nej, god røv i dag!” og overraske-

de bekendte der udbryder: ”guuuud, er du murer?!”. Man 

skal have hår på brystet og kunne svare igen, hvis man er 

kvinde og vil være fx tømrer, murer eller struktør. 

Sfi-rapporten Kvinder i mandsdominerede byggefag 

bygger på interview med 30 kvinder, der enten er i gang 

med eller har afsluttet en byggefaglig håndværkeruddan-

nelse. i rapporten beskriver kvinderne både de gode og 

de mindre gode sider ved at have ekstra østrogen på en 

arbejdsplads fuld af testosteron.

Afvist på læreplAdser

En af grundene til, at der er så få kvinder i byggefagene, 

kan være, at de første skridt mod svendebrevet kan være 

ekstra svære, hvis man er pige. flere kvinder i undersø-

gelsen fortæller, at de er blevet afvist på lærepladser 

alene på grund af deres køn. forklaringen på afvisningerne 

spænder fra ”vi skal satan’eme ikke have kællinger ind” til 

”vi har ikke noget ekstra toilet”. Problemer med at finde 

læreplads betyder, at mange kvinder dropper ud af uddan-

nelserne, konstaterer Sfi’s forskere.

rapporten beskriver dog også forløb, hvor kvinder let 

har fået en læreplads, men det generelle billede er, at 

kvinderne skal over en ekstra barriere, alene fordi de er 

kvinder. frafaldet på uddannelserne er da også langt stør-

re blandt kvinder, end det er blandt mænd. Eksempelvis 

dropper 6 procent af de mandlige elever ud af murerud-

dannelsen; for kvinder er tallet 30 procent. Blandt sned-

kere og tømrere er kvindernes frafald hhv. næsten dobbelt 

og tre gange så stort som mændenes.

i betragtning af at der i forvejen er meget få kvinder 

på uddannelserne, finder Sfi’s forskere det højere frafald 

for kvinder særlig problematisk. De kvinder, der vælger en 

uddannelse inden for byggefagene, er som regel meget 

motiverede, men alligevel er frafaldet altså højt.

Kvinde, men iKKe tøset

Hvis kvinderne så klarer sig gennem uddannelsen, skal der 

også kæmpes ekstra hårdt på arbejdspladsen. Man skal 

bevise over for kollegerne, at man kan klare arbejdet og 

tåle tonen. Det er hårdt hele tiden både at skulle repræ-

sentere sit køn og samtidig vise, at man ikke er ”tøset”. 

Mureren Tina fortæller i rapporten:

”alt det arbejde, jeg laver, det laver jeg jo så altid 10 pro-

cent bedre end alle drengene. for jeg vil ikke have, at der 

er nogen, der skal sige, at ’det er også fordi, hun er kvinde, 

hun ikke kan finde ud af det’.”

Den til tider rå tone på byggepladserne må kvinderne 

bare indrette sig efter. kvindernes oplevelse af den megen 

snak om ”pik og patter” spænder fra det sjove over det 

acceptable men anstrengende til direkte ubehageligheder. 

Men ingen af kvinderne i undersøgelsen ser andre mulighe-

der end at indrette sig på det – som tækkeren line siger:

”Man må hyle med de ulve, man er iblandt. for det kan 

ikke nytte noget, at man kommer ud og tror, at man er en 

lille prinsesse, når man er ude på en byggeplads, for så 

skal de nok jorde dig. altså, hvis du viser, at du er en af 

dem, en af drengene, så er der ingen problemer.”

På den anden side kan en kvinde på arbejdspladsen 

medvirke til at forbedre arbejdsmiljøet. når nogle kvinder 

ikke kan løfte så meget som mændene, kan det blive gene-

relt mere acceptabelt at bruge fx en lift til tunge løft. 

en god ArbejdsplAds

arbejdsmiljøet er i det hele taget meget vigtigt for kvin-

derne. og når de først er blevet ”en af gutterne” på en god 

arbejdsplads, så skal der meget til – ofte mere end blot 

højere løn – for at de flytter. Struktøren anne fortæller i 

rapporten om, hvordan en kollega forsvarede hende, da 

mester overvejede at fyre hende. Han sagde direkte:

”Jeg gider ikke at arbejde med andre end hende. for hun 

kan arbejde, og hun kan læse en tegning. altså, vi kører 

bare derudaf.”

Anne blev iKKe fyret

Mange af kvinderne fortæller, at det at arbejde i mande-

verdenen bliver naturligt for dem. Derfor har de til tider 

svært ved at forstå de imponerede reaktioner, de indimel-

lem møder fra omverdenen. i rapporten fortæller mureren 

Marie:

”Jeg synes, det er mærkeligt, at folk synes, at det er så 

fantastisk – det der: ’guuuud, er du murer?!’. Jeg synes 

da, det er vildere, at folk kan være jordemødre eller sådan 

noget. Det er da tusind gange sejere at være jordemor, der 

skal da virkeligt noget mand til.”

Undersøgelsen er finansieret af fagforbundet 3f.

” guuuud, er 
du murer?!”

Af mAds Andersen Høg

Der er ikke mange kvinder på de danske byggepladser. tonen er 
hård og maskulin, og mange tror ikke, at kvinder kan klare det 
fysiske arbejde. Men hvorfor vælger nogle få kvinder alligevel 
at blive fx tømrer, murer eller isolatør? SfI’s forskere har inter
viewet 30 kvinder med byggefaglig baggrund.

Liversage, A. & Knudsen, L.L.: Kvinder 

i byggefag. En interviewundersøgelse. 

SFI 11:27, ISBN 978-87-7119-031-1, 

kr. 130

mænd og Kvinder på byggeuddAnnelser i 2009

FAG KvINDER mæND

Murer 10 2.052

Tømrer 40 5.986

Snedker 42 378
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Af ullA HAAHr

ny under-
søgelse om 
kvinder og 
lavtløn 
Jo flere kvinder, der er i et fag i forhold til mænd, desto lavere er 
lønnen for både mænd og kvinder i faget. Det viser en ny rapport 
fra SfI, der bygger videre på Lønkommissionens arbejde. 

for godt et år siden kom lønkommissionen med sin rede-

gørelse, der blandt andet slog fast, at lønforskellene især 

findes mellem mandefag og kvindefag – at mænd og 

kvinder arbejder i forskellige sektorer og brancher. Det 

der også kaldes det kønsopdelte arbejdsmarked. kommis-

sionen blev nedsat i 2008 af regeringen oven på en heftig 

debat om ligeløn og strejker i forbindelse med overens-

komstforhandlingerne. 

nu tager en ny rapport fat dér, hvor lønkommissionen 

slap. Undersøgelsen, som Sfi har lavet for BUPl, viser, at 

der er en klar og tydelig sammenhæng mellem gennem-

snitsløn og andelen af kvinder i et fag. Jo flere kvinder, der 

er i et fag, desto lavere er lønnen. 

lisbeth Pedersen, afdelingsleder på Sfi, har beskæf-

tiget sig med lønforskelle mellem kønnene i mange år og 

sad i kommissionen som ekspert. Hun ser rapporten som 

en klar forlængelse af kommissionens arbejde. 

”i lønkommissionens rapport viste vi, at lønforskel-

len mellem mænd og kvinder især skyldes det kønsop-

delte arbejdsmarked. Her graver vi et spadestik dybere og 

viser, at der også inden for de forskellige hovedgrupper af 

arbejdsfunktioner er en klar negativ sammenhæng mel-

lem lønnens størrelse og hvor mange kvinder, der arbejder 

i området.”

ingen enKel forKlAring

Selvom rapporten altså bidrager med mere ny viden om 

løn og køn, er der stadig ét stort ubesvaret spørgsmål? 

Hvorfor betyder mange kvinder i et fag lavere løn? og det 

findes der endnu ikke et klart svar på, tværtimod er der 

flere forskellige forklaringer, der alle spiller ind, siger lis-

beth Pedersen og kommer med et par eksempler: 

”Traditionelt er kvinder fx blevet lavt lønnet i overens-

komster og tjenestemandssystemer, fordi manden var 

forsørgeren. Det er en ulighed, der er svær at udjævne, for 

det vil betyde, at kvinderne så skal tildeles højere lønstig-

ninger end mænd. Det er svært at blive enige om – også på 

lønmodtagersiden. En anden forklaring er, at kvinder har 

mere fravær end mænd – i nogle overenskomster er denne 

fraværsbetaling en del af aflønningen.”

Hold øje med udviKlingen

ifølge lisbeth Pedersen er der et klart behov for at vide 

mere om, hvorfor kvindefag er lavtlønsfag – i hvert fald, 

hvis man ønsker at gøre noget ved lønforskellen mellem 

de to køn. 

”Derfor er det nødvendigt at overvåge udviklingen i løn-

gabet mellem kvinder og mænd. Men vi skal også holde 

øje med, hvad kvinder og mænd økonomisk får ud af at 

uddanne sig – altså sammenhængen mellem uddannelse 

og løn. Det er vigtigt, at det kan betale sig at uddanne sig til 

de områder, hvor vi på sigt kommer til at mangle arbejds-

kraft,” siger hun.

 

Albæk, K. & Thomsen, L.B.: Er kvinde-

fag lavtlønsfag? En analyse af sam-

menhængen mellem løn og andelen 

af kvinder i enkelte arbejdsfunktioner. 

SFI 11:19, ISBN 978-87-7119-018-

2, kr. 90

” trAditionelt er Kvinder fx blevet lAvt lønnet i overensKom-

ster og tjenestemAndssystemer, fordi mAnden vAr forsør-

geren. det er en uligHed, der er svær At udjævne, for det vil 

betyde, At Kvinderne så sKAl tildeles Højere lønstigninger 

end mænd.” lisbetH pedersen, sfi
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Det var en omdiskuteret lovændring, der trådte i kraft 

i 2007: forældreansvarsloven, der som et af de mest 

nyskabende elementer gjorde det muligt for domstolene 

at dømme forældrepar til fælles forældremyndighed mod 

den ene forældres vilje. fælles forældremyndighed er 

med loven blevet normen.

Men undersøgelsen konkluderer, at omkring halvdelen 

af de sager om forældremyndighed, der når til domstolene, 

ender med en dom til fælles forældremyndighed. Det vil 

sige, at der er mange af sagerne, hvor der er så store og 

tunge problemer, at dommerne mener, det rigtige er at give 

den ene forældremyndigheden. Der skal nemlig ”tungtve-

jende grunde” til at dømme til eneforældremyndighed. 

”Det siger noget om, at mange sager er så komplekse, 

at det efter dommerens skøn ikke vil være til barnets 

bedste, hvis begge forældre har del i forældremyndighe-

den,” siger seniorforsker Mai Heide ottosen, der står bag 

evalueringen. 

et emne der væKKer disKussion

Det er familiestyrelsen, der har bestilt rapporten hos Sfi. 

Da folketinget vedtog loven, blev det samtidig besluttet, 

at loven skulle evalueres efter 3 år – ikke mindst for at se 

hvordan de nye muligheder for fx dom til fælles forældre-

myndighed bliver brugt. Derfor skal styrelsen til efteråret 

aflevere en samlet evalueringsrapport om forældrean-

svarsloven til folketinget. 

andelen af sager, der afgøres med eneforældremyn-

dighed, er netop et af de centrale evalueringsemner, som 

politikerne skal drøfte, når loven skal evalueres, siger 

Malene Vestergaard, der er kontorchef i familiestyrelsen. 

Hun mener, det er vigtigt at få belyst, hvordan domstolene 

har administreret de ”tungtvejende grunde”, der skal til for 

ikke at dømme til fælles forældremyndighed.

”kriteriet med de tungtvejende grunde var i sin tid 

genstand for mange politiske drøftelser, for på det punkt 

ønskede man fra politisk side at gå længere end det for-

slag, udvalget om forældremyndighed var kommet med.”

 

svært At sAmArbejde 

Med forældreansvarsloven blev det tydeliggjort, at sam-

arbejde er normen. Hvordan er det så gået i de sager, hvor 

domstolene har afgjort, at forældrene skal have fælles for-

ældremyndighed? rapporten viser, at forældre med fælles 

forældremyndighed gennemgående har et bedre samar-

bejdsklima end forældre med eneforældremyndighed.

Men det viser sig også, at der er mange, der har svært 

ved at samarbejde, nemlig halvdelen. De har fx svært ved 

at tale sammen om, hvordan deres barn har det. og de 

har svært ved at blive enige om væsentlige beslutninger 

som valg af skole eller medicinsk behandling af barnet. 

omkring hver anden af de forældrepar, der har svært ved 

at samarbejde, taler slet ikke sammen. 

”Undersøgelsen problematiserer, om det niveau for 

samarbejde er tilfredsstillende, når en stor del af foræl-

drene har svært ved at kommunikere eller samarbejde. 

Det er også et af de interessante resultater, som til efter-

året skal drøftes af politikerne,” siger Malene Vestergaard.

Af ullA HAAHr

Kan skilsmisse-
forældre tvinges til 
at samarbejde?
Mange forældre, der har fået dom til fælles forældremyndighed, 
kan ikke finde ud af at samarbejde. Det viser den første evalu
ering af forældreansvarsloven, som SfI har lavet for familiesty
relsen. rapporten er en væsentlig del af lovens evaluering, som 
politikerne går i gang med til efteråret.

Ottosen, M.H. & Stage, S.: Dom til fæl-

les forældremyndighed. En evaluering 

af forældreansvarsloven. SFI 11:26, 

ISBN 978-87-7119-029-8, kr. 250
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Af forsKer CeCilie K. moesby-jensen og forsKer Helle sCHjellerup nielsen,  

institut for soCiAlt Arbejde, professionsHøjsKolen metropol 

CeCilie K. moesby-jensen Helle sCHjellerup nielsen

forskning tæt 
på praksis  
– det kan godt 
lade sig gøre! 

Vi har med stor interesse læst kronikken ”forskning tæt 

på praksis – et forhindringsløb?” af Winnie kjærsdam, 

karen kildedal og lars Uggerhøj i Social forskning nr. 1, 

2011. Mange af de pointer de fremfører, anser vi som rele-

vante og væsentlige for forskning tæt på den socialfaglige 

praksis. Men som modvægt til deres betragtninger om 

forhindringer og vanskelige vilkår vil vi berette om vore 

positive erfaringer med et igangværende 5-årigt praksis-

nært forskningsprojekt. 

forsKning på professionsHøjsKoler  

– forsKning tæt på prAKsis

Med midler fra globaliseringspuljen oprettede Professi-

onshøjskolen Metropol for halvandet½år siden en ny forsk-

ningsenhed – Børneinstituttet – hvor der forskes i socialt 

arbejde med udsatte børn og unge. for at bringe forsk-

ningen tættere på professionerne for dermed at skabe et 

videns- og uddannelsesløft, ansatte man to forskere på 

Børneinstituttet (undertegnede). i vores forskningsprojekt 

har vi indgået partnerskabsaftaler med frederiksberg og 

københavns kommuner. aftalerne inddrager bl.a. kom-

munerne i forhold til undersøgelsestematikker og dialog 

om forskningsprocessen og resultaterne. kommunerne 

bidrager desuden med et mindre beløb. 

Winnie kjærsdam og hendes medforfattere proble-

matiserer i deres kronik, at der mangler finansiering til 

praksisnære forskningsprojekter. Men måske kan netop til-

knytningen til en professionshøjskole give adgang til forsk-

ningsmidler for denne type forskning. Som forskere ansat 

på en professionshøjskole er det præcis vores opgave at 

forbinde forskning med uddannelse og praksis, så ny viden 

bringes i spil i såvel praksis som på uddannelsen.

professionelles prAKsis i soCiAlt Arbejde med 

børn og unge

Vores forskningsprojekt har til formål at undersøge, hvor-

dan socialrådgivere håndterer deres praksis, hvilke vilkår, 

der påvirker denne praksis, samt belyse borgernes oplevel-

ser af mødet med socialarbejderne. Mens fokus i den ene 

kommune er på 17 børnesagsbehandlere i familieafdelin-

gen på forvaltningen, fokuserer vi i den anden kommune 

på forvaltningens undersøgelsesgruppe, som består af 6 

sagsbehandlere samt frontpersonale, der blandt andet 

omfatter skolesocialrådgivere. i denne kommune er der 

fokus på tidlig indsats, men ligeledes på det interne sam-

arbejde (fx i forhold til videndeling), det eksterne samar-

bejde (primært i forhold til skolerne), deres børnesyn (fx 

hvordan er fokus på barnet) og vilkårene for arbejdet (fx 

KroniKKen
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forhold til særlige tematikker De kan således betragtes 

som et lærings- og refleksionsrum.

Vores formidlingsstrategi indeholder også produktion af 

notater til kommunerne. notaterne er korte tekster, der 

består af: 1) En beskrivelse af de betydningsfulde tematik-

ker vi har identificeret under feltarbejdet. 2) resumé fra 

fokusgruppediskussioner. 3) En fremstilling af relevant 

forskning der knytter sig til de identificerede temaer. Disse 

notater er ligeledes tænkt som et udviklingsredskab for 

kommunerne. 

ansvaret for at implementere konkrete forandringer lig-

ger dog ikke hos os som forskere men hos kommunerne. 

Årsagen hertil er, at vores ressourcer er bundet til forsk-

ning og ikke udviklingsarbejde. Således adskiller vores 

praksinære tilgang sig markant fra aktionsforskningen, 

fordi vi ikke agerer som eksplicitte forandringsagenter.

Vi mener, at vores praksisnære forskningsprojekt i høje-

re grad end et traditionelt forskningsprojekt har potentiale 

til at sætte en viden i spil, der er omsættelig og anvendelig 

– netop på grund af den nære tilknytning til praksisfeltet. 

Denne nærhed bidrager til løbende refleksion hos sags-

behandlerne, som blandt andet aktiveres af, at vi konti-

nuerligt spørger ind til deres praksis fx i forbindelse med 

deltagerobservationen, individuelle interview, fokusgrup-

pediskussioner og seminarer.

soCiAlrådgivernes oplevelse Af den 

prAKsisnære forsKningstilgAng

Tilbagemeldingen fra socialrådgiverne om vores praksis-

nære tilgang har indtil videre været rigtig positiv. Således 

har de udtrykt stor tilfredshed med inddragelsen i relation 

til udvælgelse af forskningstematikker. Under feltarbejdet 

har de også ytret sig positivt om vores tilstedeværelse. 

flere af socialrådgiverne har undervejs i forløbet bl.a. 

fremhævet, at de kommer til at reflektere over nogle ting, 

som de ellers ikke har tid til i hverdagen. De har fundet 

dialogen under feltarbejdet inspirerende og givende for 

deres praksis. Desuden har det vakt genklang hos dem, at 

formidlingen foregår løbende og i mere tilgængelige for-

mer som fx fokusgruppediskussioner, notater, seminarer 

og artikler og ikke som traditionelt i form af en afsluttende 

omfattende rapport.

formidling Af forsKningsresultAter

Udover de nævnte notater og seminarer, vil vi dog også for-

midle forskningsresultaterne på flere forskellige fronter: 

Publikationer i videnskabelige tidsskrifter, fagtidsskrifter 

samt bidrag til bøger, der relaterer sig til feltet omkring 

socialt arbejde med udsatte børn og unge. Vi forventer, at 

forskningsprojektet er endelig afsluttet i foråret 2015.

økonomi, organisering af arbejdet og styringsredskaber). 

De fire sidstnævnte fokusområder er også gældende for 

den anden kommune. 

Endvidere gælder det for begge kommuner, at vi intervie-

wer børn og unge, der er i kontakt med forvaltningen, samt 

deres forældre med henblik på at afdække deres erfaringer 

og forventninger til mødet med socialrådgiverne.

Vi har valgt en praksisnær forskningstilgang, fordi vi fin-

der den velegnet til at komme tæt på og belyse komplek-

siteten i socialrådgiveres arbejde. Tilgangen er baseret på 

deltagerobservation i kommunerne. Det indebærer også 

arbejde med at få socialrådgivernes erfaringsbaserede 

viden i spil samt få etableret en dialog om forskningsre-

sultaterne. Vores praksisnære tilgang placerer sig et sted 

imellem aktionsforskning og en anvendelsesorienteret 

tilgang. ligesom aktionsforskere ønsker vi at producere 

viden, som både inddrager praktikerne og bidrager til øget 

refleksion og læring. i lighed med den anvendelsesorien-

terede tilgang stræber vi mod, at den viden vi producerer 

og stiller til rådighed, skal være anvendelig og genkendelig 

for de professionelle i praksis. Vores tilgang adskiller sig 

fra den anvendelsesorienterede ved ikke at være styret af 

en instrumentel mål-middel-rationalitet, som resulterer 

i anbefalinger. Derimod har vores forskning rødder i en 

menings- og betydningsskabende tilgang med fokus på de 

meningsproducerende processer i organisationer. 

diAlog- og formidlingsstrAtegi

Vi benytter os af andre formidlingsformer end de klas-

siske forskningsrapporter, da vi finder det væsentligt, 

at viden gøres mere tilgængelig og anvendelig for såvel 

studerende, undervisere og socialrådgivere som for forsk-

ningsverdenen. Sammen med underviserne på socialrådgi-

veruddannelsen har vi diskuteret, hvilken viden de savner 

på feltet, og hvad de ser som virksomme dialog- og formid-

lingsstrategier. Denne dialogiske proces er kontinuerlig og 

vil pågå i hele forskningsforløbet – især med undervisere 

der er tilknyttet børn og ungeområdet. 

inddragelse af socialrådgiverne ude i kommunerne 

rækker udover rollen som informanter. Således indledte vi 

feltarbejdet i kommunerne med at afholde personaledage 

for at få medarbejdernes bud på relevante undersøgel-

sestematikker af deres egen praksis. Denne fremgangs-

måde har medvirket til, at der fra projektets begyndelse 

er skabt en interesse og et ejerskab hos de implicerede 

kommuner.

Endvidere går vi i dialog med medarbejderne ved at faci-

litere fokusgruppediskussioner, hvor de drøfter de centrale 

temaer, som vi har identificeret i det forudgående feltar-

bejde. fokusgrupperne fungerer dermed som fora, hvor 

medarbejderne diskuterer deres holdninger og værdier i 

om Børneinstituttet

Det er Børneinstituttets formål at skabe et forskningsmiljø på Professionshøjskolen metropol 

omkring socialt arbejde med udsatte børn og unge. Hensigten er at få tilknyttet flere forskere 

med projekter, der ligeledes indgår partnerskaber med kommuner samt ph.d.-stipendiater. 

Læs mere om projektet på www.phmetropol.dk



8 Social forSkning  3 / 2011

Af trine jørgensen

Cssr – ny 
indgang til 
data om 
danskerne
først i september åbnede SfI de virtuelle døre til et nyt center. 
Navnet er CSSr, og her kan forskere fra hele verden få adgang til 
store danske befolkningsundersøgelser og udvalgte baggrunds
oplysninger om deltagerne. Den kombination er unik på verdens
plan og skulle gerne hjælpe nye, spændende forskningsprojekter 
på vej, fortæller centerleder Mette Gørtz.

Børneforløbsundersøgelsen, Ældredatabasen, Ungdoms-

forløbsundersøgelsen, arbejdsmiljøkohorten, Danish nati-

onal Election Studies – alle navne på store, danske befolk-

ningsundersøgelser med righoldige data om danskernes 

gøren og laden, holdninger og værdier i de seneste årtier. 

nu samler et nyt center under Sfi disse og andre under-

søgelser under en hat.

navnet er centre for Survey and Survey/register Data 

– i daglig tale cSSr. centret giver forskere i ind- og udland 

en samlet indgang til de mange undersøgelser og kan også 

hjælpe med at få adgang til de matchende registerdata om 

deltagerne i undersøgelsen.

serviCe og netværK

Bag cSSr står en række danske forskningsinstitutio-

ner: De sundheds- og samfundsvidenskabelige fakulteter 

på københavns Universitet, de samfundsvidenskabelige 

fakulteter på universiteterne i aalborg og aarhus og på 

Syddansk Universitet, copenhagen Business School, Det 

nationale forskningscenter for arbejdsmiljø og sidst men 

ikke mindst Sfi, der også agerer vært for centret. 

centret åbnede de virtuelle døre først i september, og 

på hjemmesiden www.cssr.dk ligger allerede nu data fra 

Sfi’s store børneforløbsundersøgelse, side om side med 

de danske data fra internationale undersøgelser som 

European Values Study og the international Social Survey 

Program (iSSP). flere undersøgelser vil følge i den kom-

mende tid.

”cSSr er både tænkt som en service overfor forskere på 

danske institutioner, som gerne skulle gøre det nemmere 

at få adgang til en survey, uanset hvor den er lavet – og 

som en service til udenlandske forskere, der er interes-

seret i arbejde med de danske data sammen med institu-

tionerne bag cSSr. Så centrets rolle er også at formidle 

kontakt mellem forskere i ind- og udland, som kan gå sam-
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men om nye, spændende projekter,” siger Mette gørtz, der er 

centerleder på cSSr. 

Men også andre – studerende, journalister, praktikere og 

almindeligt nysgerrige danskere – kan bruge hjemmesidens 

data til at blive klogere på danskernes adfærd, værdier og 

holdninger gennem årene. Via hjemmesiden kan man også 

tilmelde sig cSSr’s engelsksprogede nyhedsbrev, der fire 

gange årligt fortæller om de nyeste projekter og data fra 

centret.

uniKKe dAtA

Ønsker man som forsker at arbejde videre med en survey, til-

byder cSSr endnu en service: Muligheden for at kombinere 

surveydata med registerdata fra Danmarks Statistik.

Den mulighed er unik for Danmark og de øvrige skandinavi-

ske lande. Vores personnummersystem gør det nemlig muligt 

at identificere de mennesker, der har deltaget i en given 

undersøgelse. Det betyder, at en forsker med de rette sikker-

hedsgodkendelser kan henvende sig hos Danmarks Statistik 

og få adgang til registerdata om deltagerne i undersøgelsen. 

Det kan fx være oplysninger om uddannelse, beskæftigelse, 

familieforhold, sundhed, sygdom og kontakt med myndig-

hederne i øvrigt. Med de oplysninger i hånden har forskeren 

et datasæt med en detaljeringsgrad og historik, der ikke fås 

mange andre steder i verden. Udenlandske forskere har hid-

til haft svært ved at benytte sig af den mulighed, da en stor 

mængde data kun foreligger på dansk, men også her vil cSSr 

kunne hjælpe med engelsk dokumentation.

Det siger sig selv, at sådanne personfølsomme oplysnin-

ger skal omgås med stor respekt og sikkerhedsforanstalt-

ninger. Det bliver de allerede i dag, hvor man skal være 

tilknyttet en dansk, anerkendt forsknings- eller analyseinsti-

tution og godkendes af Danmarks Statistik for at få adgang 

til data. Det bliver der ikke lavet om på. cSSr bidrager ved at 

samle de relevante registerdata til de mange surveys på en 

særlig server hos Danmarks Statistik og kan herefter hjælpe 

forskere med at koble surveydata med registerdata og gøre 

dem tilgængelige for forskningsprojekter. centret kan også 

hjælpe med praktiske og tekniske spørgsmål.

til gAvn for dAnsK forsKning

cSSr er ment som en service til forskere i ind- og udland, 

men det er også et mål, at centret skal gøre Danmark mere 

attraktiv som forskningsobjekt i international sammenhæng. 

Det er til gavn for danske forskere – og ikke mindst til gavn 

for det danske samfund – at der foretages samfundsviden-

skabelige analyser på dansk, empirisk materiale, fortæller 

Mette gørtz.

”når danske data bliver brugt i international sammen-

hæng, øger det selvfølgelig generelt kendskabet til Danmark, 

men det giver også nogle muligheder for at få danske forske-

re inddraget i nogle interessante forskernetværk, som gerne 

skulle smitte af på det danske forskningsmiljø,” siger hun.

”Jo mere viden der er om Danmark og de skandinaviske 

samfund, jo nemmere bliver det faktisk for danske forskere fx 

at få publiceret artikler i internationale forskningstidsskrifter. 

De politiske og sociale forhold i Danmark opfattes nogle gange 

som meget specielle i den internationale samfundsvidenskab, 

og som dansk forsker kan man undertiden opleve at blive 

spurgt, om ens forskningsresultater overhovedet kan overfø-

res til andre lande. Man kan håbe, at et initiativ som cSSr kan 

bane vejen for, at interessant forskning baseret på danske data 

bliver publiceret internationalt,” slutter centerlederen.
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Af mAds Andersen Høg

snyderi  
og fejl i  
de sociale 
kasser
Når folk lyver og fusker for at få sygedagpenge eller forældrebi
drag, skaber det ofte stor forargelse i den offentlige debat. Men 
når man undersøger socialt bedrageri, er det også nødvendigt at 
se på fejl fra borgere og myndigheder, påpeger Mikkel bo Mad
sen. Han har netop har lavet en undersøgelse af den internatio
nale forskning om socialt bedrageri.

at det har et meget voldsomt omfang. og vi aner ikke, 

hvordan det er i Danmark. Men hvis det forholder sig bare 

nogenlunde som i Sverige og England, så synes jeg ikke, 

det er så voldsomt,” mener Mikkel Bo Madsen.

”Men når det er sagt, så handler det stadig om mange 

penge. Der bliver udbetalt omkring 245 milliarder kroner i 

sociale ydelser i Danmark, dvs. at bare 1 procent næsten 

er 2,5 milliard. Så ligegyldigt hvad, så er det mange penge. 

og hvis der er tale om decideret bedrageri, så skal man 

naturligvis ikke acceptere det,” siger Sfi-forskeren.

KompliCerede regler

Men de internationale undersøgelser peger også på, at 

der er en del gråzoner omkring socialt bedrageri, pointerer 

Mikkel Bo Madsen:

”i de svenske og engelske undersøgelser har folk jo 

altid forklaringer. og jeg tror også, mange mennesker i 

Danmark vil føle sig ramt. for hvordan er det lige, hvis 

man har sygt barn? Hvornår skal jeg melde det ene eller 

det andet til min arbejdsgiver? i det øjeblik, man ikke gør 

det korrekt, så kan det strengt taget være bedrageri,” siger 

han.

Derfor er det vigtigt at overveje, om indviklede regler 

eventuelt kan medvirke til, at folk snyder for bare at klare 

sig igennem systemet:

”Betyder komplicerede regler på fx kontanthjælpsom-

rådet eller for sygedagpenge, at nogen bliver fristet til at 

skyde en genvej, der måske er lige på grænsen? Den slags 

problemer skal jo håndteres anderledes, end hvis en bor-

ger udnytter reglerne ved fx at blive skilt og lade ekskonen 

leje sig ind i den ene halvdel af den alt for dyre villa,” siger 

Mikkel Bo Madsen, og fortsætter:

”Spørgsmålet er, hvordan man kommer problemerne 

til livs. Er det ved hjælp af en nærgående kontrolindsats? 

Eller er det ved at oplyse klart omkring, hvad det er for 

forpligtelser, man har? Eller måske ved at forenkle reg-

lerne?”

inspirAtion frA englAnd

Som nævnt findes der ikke nogen større, systematiske 

undersøgelser af socialt bedrageri i Danmark. Men Mikkel 

Bo Madsen synes, der er masser af inspiration at hente, fx 

i England, hvor man hvert år udtrækker en stor stikprøve af 

udbetalinger på udvalgte områder og tjekker dem for fejl.

”De gennemgår udbetalingerne minutiøst. De kontrol-

lerer med registre og tager ud og snakker med borgerne. 

Ved hjælp af en nærmest ærefrygtindgydende omfat-

tende metode kan de skelne ret godt mellem borgerfejl 

og bedrageri.”

”Jeg synes, at ideen om at trække et antal virkelige 

sager ud tilfældigt, som de gør i England, og så lave en 

form for revision, er interessant. Det er noget mere 

metodisk stringent, end det man ser andre steder. Selv 

om vi måske ikke kan gøre det på præcis samme måde 

herhjemme, så er der noget at lade sig inspirere af,” siger 

Mikkel Bo Madsen.

litteraturstudiet er bestilt og finansieret af Pensions-

styrelsen.

i en tid, hvor stat og kommuner skal vende hver en øre, 

er det ikke rart at vide, at nogle borgere får penge, de ikke 

er berettigede til. Der findes ingen større undersøgelse 

af socialt bedrageri i Danmark, men Sfi har netop lavet 

et litteraturstudie, som giver et indblik i de internationale 

erfaringer. forsker Mikkel Bo Madsen forklarer, at når man 

åbner ”kassen med socialt bedrageri”, så kommer der også 

andet med op:

”når man undersøger socialt bedrageri, skal man forhol-

de sig til en masse mere. Man finder korrekte udbetalinger 

og forkerte udbetalinger af sociale ydelser. Man finder folk, 

der har fået for meget, og folk, der har fået for lidt. Man 

finder fejl begået af myndighederne og fejl og bedrageri 

fra borgernes side.”

”Jeg kan godt forstå det politiske fokus på overudbeta-

linger og på snyderi. Men det er vigtigt at skelne, når man 

ser på overudbetalinger. Skellet mellem snyderi, borgerfejl 

og myndighedsfejl er værd at kigge nærmere på,” siger 

Mikkel Bo Madsen.

iKKe meget, men mAnge penge

England er et af de lande, hvor man har været allermest 

grundige med at undersøge såkaldte fejlagtige udbetalin-

ger af sociale ydelser. i England udgør fejl og bedrageri 

omkring 2 procent 

af de samlede 

sociale ydelser. i 

Sverige vurderer 

man, at niveauet 

er 4 procent.

”Disse tal inkluderer både myndighedsfejl, bedrageri og 

utilsigtede fejl fra borgerne. Det synes jeg sådan set ikke 

lyder så højt! når man hører den almindelige offentlige 

debat om socialt bedrageri, så får man tit det indtryk, 

Madsen, M.B., Jacobsen, S. & Jensen, 

S.: Socialt bedrageri – et litteraturstu-

die. SFI 11:33, ISBN 978-87-7119-

044-1. Netpublikation – kan hentes på 

www.sfi.dk

” betyder KompliCerede regler på fx KontAntHjælpsområdet 

eller for sygedAgpenge, At nogen bliver fristet til At sKyde 

en genvej, der måsKe er lige på grænsen?” miKKel bo mAdsen, 

sfi
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Der kommer til at mangle arbejdskraft i fremtidens Dan-

mark. En del af løsningen på det problem kan være at få 

ældre til at blive ved med at arbejde lidt længere. forskere 

fra Sfi har undersøgt, hvad der skal til, for at få gruppen 

af 55-70-årige til at udskyde deres otium.

”Vi har undersøgt tre elementer: Hvor længe forventer 

ældre at blive ved med at arbejde? Hvad karakteriserer 

dem, der går på pension tidligt, og dem, der bliver længe? 

Samt hvad er barriererne, og hvad er det der trækker i 

forhold til at blive længere? Det giver rapporten et ret 

nuanceret billede af,” forklarer Mona larsen, der er en af 

forskerne bag undersøgelsen.

tilKnytning til en ArbejdsplAds er vigtig

De enkelte arbejdspladser kan selv gøre noget for at holde 

på de ældre, viser undersøgelsen. god ledelse spiller her 

en vigtig rolle. Hvis arbejdspladsen klart giver udtryk for, 

at de gerne vil beholde de ældre længe – og eventuelt 

laver en konkret aftale om den ældres fremtid – så bliver 

de ældre også længere i jobbet. 

Derudover er det selvfølgelig vigtigt, at de ældre over-

hovedet har et arbejde at beholde – og gerne at de kan 

blive på deres nuværende arbejdsplads, siger seniorforsker 

Mona larsen:

”Det gør en forskel, hvis de ældre har mulighed for at 

blive på deres nuværende arbejdsplads. Hvis de først ryger 

ud, så er det svært for dem at komme ind igen. og hvis 

arbejdsgiveren oven i købet faktisk fortæller den ældre, at 

de gerne vil have, at han eller hun bliver, har det også en 

positiv effekt.”

foKuser indsAtsen Her

Sfi’s undersøgelse blandt over 5000 ældre giver også 

et billede af, hvilke grupper der især trækker sig tidligt 

tilbage. 

”Det er kvinder, offentligt ansatte, lavtuddannede og 

personer, der har arbejdet på nedsat tid, før de fylder 60. 

Det er nogle af dem, der går tidligt ud af arbejdsmarkedet,” 

siger Mona larsen.

Hun og de øvrige forskere konstaterer derfor, at det 

bl.a. er vigtigt fortsat at udvikle den offentlige sektor, så 

den også er en attraktiv arbejdsplads for medarbejdere 

over 60 år.

mere Af lyst end Af nød

forskerne har også spurgt til de ældres motiver for at gå 

på efterløn, og her viser det sig, at valgene er styret mere 

af lyst end af nød. Den primære årsag er ønsket om mere 

tid til familien og mere fritid. Det gælder for en tredjedel 

af dem, der ifølge eget udsagn modtager efterløn. Til sam-

menligning er det kun omkring en ud af seks, der går på 

efterløn alene pga. helbredsproblemer.

Derfor kan det også gøre en forskel, hvis arbejdspladsen 

er fleksibel, så hverdagen kan hænge sammen med fami-

lie- og fritidslivet. Efterlønsordningen og pensionsreglerne 

giver faktisk mulighed for fleksibilitet, men kendskabet til 

disse muligheder kunne godt være mere udbredt, konklu-

derer Sfi-forskerne.

Samtidig vurderer mange af dem der faktisk bliver 

længe på arbejdsmarkedet, at det for dem handler mere 

om glæden ved arbejde end om konkret behov for de eks-

tra penge, det giver at arbejde. De fleste af dem, der arbej-

der langt op i 60’erne, holder ganske enkelt af deres job. 

”Det kunne pege i retning af, at for nogle grupper er øko-

nomiske incitamenter ikke nok til at få dem til at blive læn-

gere i arbejde. arbejdsglæde er også et vigtigt element,” 

vurderer Mona larsen. Hun pointerer samtidig, at gruppen 

af ældre er meget forskelligartet, så der skal flere forskel-

lige redskaber i brug, for at fastholde dem.

de 55-59-årige

Undersøgelsen viser også et bemærkelsesværdigt møn-

ster i gruppen at 55-59-årige, altså dem der endnu ikke er 

gamle nok til hverken pension eller efterløn:

 ”Da vi spurgte de ældre sidste år, forventede kun lidt 

over halvdelen af de 55-59-årige at arbejde efter de er 

fyldt 60 år. kun 40 procent forventede at arbejde efter 

de er fyldt 62 år. Men det store flertal af den gruppe har 

faktisk et godt helbred. Så forudsat at de forbliver raske og 

har eller kan få et arbejde, så kunne der være nogle i den 

aldersgruppe, man potentielt kunne få til at arbejde læn-

gere,” lyder det fra seniorforsker Mona larsen.

 Spørgeskemaundersøgelsen blandt de over 5000 ældre 

blev gennemført i efteråret 2010.

Af mAds Andersen Høg

Attraktive arbejds-
pladser får ældre 
til at blive i jobbet
Hvad skal der til for at få den 60årige lærerinde til at blive lidt 
længere ved tavlen? Hvad kan motivere den 59årige sundheds
assistent til at fortsætte et par år endnu? og hvorfor er den 
68årige lektor ikke gået på pension endnu? SfIforskere har 
spurgt over 5000 ældre mellem 55 og 70 år om deres sidste år 
på arbejdsmarkedet.

Larsen, M., Bach, H.B. & Ellerbæk, 

L.S.: 55-70-åriges forbliven på 

arbejdsmarkedet. SFI 11:13, ISBN 

978-87-7119-012-0, kr. 220



12 Social forSkning  3 / 2011

Af trine jørgensen

den danske 
jens er en god 
knægt m/k
Normale, velbegavede og uden lig i lasten. Det er det udramati
ske portræt, en ny SfIrapport tegner af de soldater, der siden 
starten af 90’erne er blevet sendt på internationale missioner for 
Danmark. resultatet glæder militærpsykolog Mette bertelsen – 
men det overrasker hende ikke.

er den del af undersøgelsen, der nu foreligger.

Soldaterne er i gennemsnit mellem 25 og 30 år, første 

gang de bliver sendt ud på mission – halvdelen af dem er 

under 24 år. Vejen frem til den første udsendelse kan se 

forskellig ud, alt efter om man er startet som værnepligtig 

eller selv har meldt sig til en af forsvarets uddannelser, 

og for en del gælder det, at de først bliver sendt ud sent 

i karrieren. Men sikkert er det, at man har været gennem 

både formelle og uformelle test af krop og psyke, når man 

sætter sig på flyet, fortæller Mette Bertelsen.

”ifølge den nye veteranpolitik, som blev vedtaget af fol-

ketinget sidste år, skal alle, der sendes ud, både gennemgå 

et en lægetjek og en psykologisk vurdering, ikke kun første 

gang de sendes ud, men hver gang. Vi arbejder meget 

omhyggeligt med udvælgelsen af soldaterne, så det ville 

faktisk have overrasket mig – og bekymret mig – hvis Sfi’s 

rapport havde vist, at soldaterne fx havde en mere kriminel 

baggrund end gennemsnittet.”

missionsbumser

Med til udvælgelsesprocessen hører også at sikre, at der 

går tilstrækkeligt lang tid mellem udsendelserne. alle 

fastansatte i forsvaret sendes jævnligt ud på internatio-

nale missioner, men det er forsvarets politik, at der så vidt 

muligt skal gå mindst tre år mellem udsendelserne. Sol-

daten skal have tid til også mentalt at vende hjem mellem 

udsendelserne, og det skal være hverdagen herhjemme, 

der er det primære i soldatens liv – ikke livet i felten. Er 

balancen omvendt, bliver man nemt det, der i militærjar-

gon kaldes en ”missionsbums”, og det har ingen interesse i, 

mindst af alle soldaten selv.

Den politik lader til at fungere, viser tallene i Sfi’s rap-

port. Det er kun 7% af de 26.000 soldater – altså knap et 

par tusinde mand – der har været udsendt mindst fem 

Hvis der skulle sidde nogen derude og tro, at danske sol-

dater er en flok læderhalse med hård hud på sjælen og en 

dyster fortid i rygsækken – ja, så kan de godt tro om. En ny 

Sfi-rapport hamrer effektivt en pæl gennem den myte. 

rapporten Soldater før og under udsendelse – en kort-

lægning tegner for første gang et samlet portræt af de godt 

26.000 soldater, der mellem 1992 og 2009 er blevet sendt 

ud på internationale missioner for Danmark. Ved hjælp af 

registerdata fra forsvaret og fra Danmarks Statistik giver 

forskerholdet bag rapporten et overblik over soldaternes 

baggrund, opvækst, uddannelse og indkomst, som den så 

ud, før de blev sendt ud på deres første mission.

og resultatet er altså, at de danske soldater på mange 

måder ligner resten af befolkningen. De har haft en normal 

opvækst, de har typisk haft gode jobs til en fornuftig løn, 

før de blev soldater, og de er ikke mere kriminelle end os 

andre – faktisk mindre, når det gælder voldskriminalitet.

De resultater overrasker ikke Mette Bertelsen. Hun er 

militærpsykolog og netop tiltrådt som leder af forsvarets 

nyetablerede Videncenter for Veteraner.

”Man møder jo undertiden i det danske samfund forestil-

lingen om, at det er de værste bøller, der bliver soldater. 

Sfi’s rapport viser, at det slet ikke er rigtigt, og det glæ-

der selvfølgelig os, der arbejder på området,” siger Mette 

Bertelsen.

omHyggelig udvælgelse

rapporten er del af et større forskningsprojekt, hvis formål 

er at undersøge effekten af at være udsendt på en inter-

national mission for Danmark. Hvordan går det soldaterne, 

når de kommer hjem fra felten, både hvad angår job, fami-

lie og psykisk og fysisk helbred? for at kunne sige noget 

om det skal forskerne have et klart billede af, hvordan 

soldaternes liv så ud, før de blev udsendt første gang. Det 

Lyk-Jensen, S.V., Weatherall, C.D., 

Heidemann, J., Damgaard, M. & Glad, 

A.: Soldater før og under udsendelse – 

en kortlægning. SFI 11:25, ISBN 978-

87-7119-028-1. Netpublikation – kan 

hentes på www.sfi.dk
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gange i de 17 år, rapporten dækker. ca. halvdelen af solda-

terne har kun været udsendt en gang i perioden.

frA Kosovo til AfgHAnistAn

Sfi’s rapport dækker en årrække, hvor Danmarks mili-

tære engagement i udlandet har udviklet sig markant. 

Tallene taler deres tydelige sprog: antallet af udsendte 

pr. år er fordob-

let siden starten 

af 1990’erne til 

i 2009 at være 

godt 3500 mand. 

langt de fleste 

udsendelser er 

gået til Eksjugoslavien, irak eller afghanistan, men i alt 

har Danmark haft militær repræsentation i 60 lande i 

perioden. 

også på et andet område er der sket forandringer: 

Siden 1992 er stadig flere kvinder blevet sendt ud. Der er 

dog stadig stor forskel på, hvilke typer funktioner mænd 

og kvinder beklæder i forsvaret. kvinderne bliver oftere 

udsendt som sygeplejersker, mændene oftere som tradi-

tionelt militærpersonel.

også de etniske minoriteter er blevet bedre repræsen-

teret med årene, dog stadig mest i konstablernes rækker 

og mindre i officerernes.

flere frA eneforsørgerHjem

nogle forskelle er der dog på soldaterne og befolkningen 

generelt. En af dem er, at soldaterne – særligt de yngre 

konstabler – oftere er vokset op i hjem med kun en forsør-

ger. Mette Bertelsen har et bud på, hvorfor det er sådan.

”at vokse op i et eneforsørgerhjem betyder jo typisk, 

at man er vokset op med sin mor, og der er måske en 

tendens til, at de her drenge så indtager den maskuline 

rolle i familien – og at nogle af dem, når de bliver ældre, 

tiltrækkes af strukturen og arbejdsopgaverne i forsvaret,” 

siger hun. ”Men i dag er det jo relativt almindeligt at være 

enlig forælder – det kan dække over mange forskellige 

forhold i familien og er i virkeligheden svært at sige noget 

generelt om.”

forsKellige trAditioner

Tilbage står, at de danske soldater ikke er socialt dårligere 

stillet end gennemsnittet af befolkningen. Sådan er det 

ikke i alle lande, fortæller Mette Bertelsen.

”Det er alment kendt, at fx det amerikanske militær 

har en social slagside, forstået sådan at det i højere grad 

er de dårligst stillede i samfundet, der melder sig til tje-

neste. Det skyldes nok, at det amerikanske militær giver 

soldaterne en god løn og adgang til mange af de velfærds-

ydelser, man ellers skal betale for i USa – fx lægehjælp 

til familien. i Danmark har forsvaret jo slet ikke den 

funktion, og vi har i det hele taget slet ikke den militære 

tradition, man har i USa. Derfor ser man en helt anden 

sammensætning af soldaterne i Danmark”. 

for langt de fleste danske soldater er forsvaret et posi-

tivt tilvalg, understreger militærpsykologen.

”De fleste unge vælger jo det her, fordi de gerne vil 

prøve sig selv af – og fordi de faktisk gerne vil gøre noget 

meningsfuldt og være med til at løfte en opgave, der ræk-

ker ud over dem selv.”

” mAn møder jo undertiden i det dAnsKe sAmfund forestil-

lingen om, At det er de værste bøller, der bliver soldAter. 

sfi’s rApport viser, At det slet iKKe er rigtigt, og det glæder 

selvfølgelig os, der Arbejder på området.” mette bertelsen, 

forsvArets videnCenter for veterAner
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Af trine jørgensen

en pisA 
i voksen-
udgave
til efteråret får ca. 8300 danskere besøg af en interviewer fra 
SfI, Det Nationale forskningscenter for Velfærd. De skal deltage 
i PIaaC, en ny stor oeCDundersøgelse af befolkningens kom
petencer i 25 lande. Hvis de altså vil – for det er ikke nemt at få 
danskerne til at åbne døren i forskningens tjeneste.

fornemmelse for tal, og så evnen til at kunne løse opgaver 

ved brug af it-teknologi”. 

formålet med Piaac er at få et redskab til at vurdere 

sammenhænge mellem befolkningernes kompetencer og 

den økonomiske og sociale vækst på tværs af landegræn-

ser. indsamlingen af interviews sker i løbet af det næste 

år, og i 2013 foreligger resultatet, der gerne skulle give 

beslutningstagerne ny viden. 

Ud over hovedundersøgelsen har hvert land også mulig-

hed for at få spørgsmål med, der kun bliver stillet i det 

pågældende land og fokuserer på netop de udfordringer, 

man anser for vigtige her. i Danmark har de relevante 

ministerier valgt at spørge til udbredelse og udnyttelse af 

efteruddannelse, brug af fremmedsprog i uddannelser og 

på arbejdspladser – og sidst, men på ingen måder mindst, 

hvilke planer danskere over 50 år har for tilbagetrækning 

fra arbejdsmarkedet.

AdAptiv undersøgelse

Piaac er den hidtil mest omfattende måling af voksnes 

kompetencer på tværs af landegrænser. Det er også den 

første undersøgelse af sin art, der gennemføres ved brug 

af computer. rent praktisk foregår det sådan, at intervie-

weren stiller nogle indledende spørgsmål fra et spørge-

skema, og derefter overrækker den medbragte computer 

til respondenten, som så skal besvare de stillede spørgs-

mål og opgaver. 

Undersøgelsen er adaptiv – det vil sige at forløbet af 

opgaver tilpasses efter de svar, personen ved skærmen 

giver. Viser det sig for eksempel, at man ikke er vant til 

at betjene en computer og måske har svært ved at styre 

musen, kan resten af undersøgelsen foregå på papir. 

og går man i gang med computeren, men får en række 

spørgsmål, man ikke kan svare på, går programmet auto-

matisk videre til næste kategori af spørgsmål.

Spørgsmålene kan fx handle om at læse en tekst og 

besvare nogle spørgsmål om den, beregne rabatten på en 

vare eller måle en tegning op, eller bestille en billet eller 

købe en vare på internettet.

Sfi har allerede afprøvet programmet: i foråret gen-

nemførte man en pilotundersøgelse på 1500 interviews, 

der gav forskere værdifuld viden om, hvad der fungerer og 

ikke fungerer i interviewforløbet. fx opgaven med at måle 

en tegning op. ikke én eneste af de 1500 danske respon-

denter havde nemlig besvaret den opgave korrekt. Det 

vakte nogen undren, indtil man opdagede, at tegningen af 

praktiske grunde var blevet lamineret hos trykkeren – og 

at folk havde målt størrelsen på laminatet i stedet for 

selve tegningen. 

betAling ingen effeKt

forskerholdet brugte også pilotundersøgelsen til et lille 

eksperiment med økonomiske incitamenter. Man opdelte 

respondenterne i fire grupper: En gruppe fik 100 kroner for 

at deltage. En anden gruppe fik en lodseddel med mulig-

hed for at vinde 10.000 kroner. (En ganske god mulighed, 

taget i betragtning at der i alt kun var udtrukket 2600 dan-

skere til pilotundersøgelsen.) i den tredje gruppe fik folk 

valget mellem de 100 kroner og lodsedlen. og i den fjerde 

var der ingen betaling at få.

resultatet bekræftede, hvad forskerne allerede mis-

tænkte: danskerne deltager ikke i denne type undersøgel-

ser for pengenes skyld. Eller måske skal der bare større 

Scenen er en stille villavej et sted i Danmark. Per Møller 

andersen stiger ud af bilen og samler sine papirer. På en 

seddel har han navn og adresse på en af vejens beboere, 

men han har aldrig mødt vedkommende før. nu skal han 

ringe på og bede ejeren af huset bruge et par timer af sin 

tid på at gøre forskere og beslutningstagere klogere på 

danskerne. 

Per Møller er besøgsinterviewer hos Sfi, Det nationale 

forskningscenter for Velfærd, og han er en af dem, der til 

efteråret og 7 måneder frem skal indsamle 8300 inter-

views med dan-

skere mellem 16 

og 65 år. Det sker 

som led i en ny, 

stor oEcD-under-

søgelse med det 

alvorstunge navn ”The Programme for the international 

assessment of adult competencies” – forkortet Piaac 

og på dansk mere mundret kaldet ”Danskernes kompe-

tencer”. 

for det er det, det handler om: kompetencer. ikke kun 

dem, man får i skolen, men dem, man tilegner sig gennem 

et langt arbejdsliv, gennem efteruddannelse, fritidsinteres-

ser og hvad hverdagen i et videnssamfund i øvrigt byder 

på. Det er dem, der skal måles i en art PiSa for voksne, 

hvor indbyggerne i 25 oEcD-lande skal svare på de samme 

spørgsmål inden for læsning, matematik og it – fra austra-

lien, Belgien og chile til Sydkorea, Tjekkiet og USa og altså 

også i Danmark.

”Undersøgelsen måler de kompetencer, som er helt 

grundlæggende og nødvendige i vores type samfund”, 

fortæller seniorforsker anders rosdahl fra Sfi, der leder 

Piaac-undersøgelsen i Danmark. ”Evnen til at læse og 

forstå det, man læser, og evnen til at regne og have en 

” formålet med piAAC er jo netop At måle, Hvorfor nogen HAr 

bedre KompetenCer end Andre – og pointen er, At det jo iKKe 

Kun HAndler om sKolegAng, men også erHvervserfAring, fri-

tidsinteresserne og dit livsforløb i øvrigt.” Anders rosdAHl, 

sfi
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beløb til, før det batter. i hvert fald var der ingen forskel at 

spore i svarprocenten i de fire grupper. Danskerne har tra-

ditionelt stor tillid til denne type undersøgelser, og nogle 

af os betragter det ligefrem som et borgerligt ombud at 

lægge liv og stemme til forskningen. På den anden side 

er det muligt, man ville se en effekt, hvis man kunne gøre 

som i den russiske del af Piaac: Her får respondenterne 

den samme løn for at deltage, som intervieweren får for 

at gennemføre interviewet.

KompetenCer er mAnge ting

Pilotundersøgelsen afslørede også et mere alvorligt pro-

blem. Det handler om fordelingen af besvarelserne; hvem 

blandt danskerne, der siger ja tak til at være med, og hvem 

der betakker sig. Blandt de sidste stak to grupper ud:

for det første de fuldtidsarbejdende børnefamilier, der 

typisk ikke følte, de kunne afsætte tid til at deltage i en 

undersøgelse, der nemt varer 1-2 timer. Det er et praktisk 

problem, som forskerne håber at løse ved at forlænge ind-

samlingsperioden for hovedundersøgelsen. På den måde 

kan intervieweren tilbyde at komme igen et par måneder 

ude i fremtiden, hvor folks kalendere endnu ikke er over-

bookede.

for det andet en stor gruppe af danskere med kort eller 

ingen uddannelse. Hvorfor de takker nej, er mere uklart, 

men forskerne har nogle hypoteser. Det kan handle om det 

med computeren, men det kan også handle om, at Dan-

skernes kompetencer i mistænkelig grad lyder som en sko-

letest, selvom den ikke er det. og at folk, der måske ikke har 

glade minder fra deres skoletid, betakker sig for at tilbringe 

et par timer i selskab med læse- og matematikprøver. 

og det er ærgerligt, mener anders rosdahl. ”formålet 

med Piaac er jo netop at måle, hvorfor nogen har bedre 

kompetencer end andre – og pointen er, at det jo ikke kun 

handler om skolegang, men også erhvervserfaring, fritids-

interesserne og dit livsforløb i øvrigt. netop derfor er det 

vigtigt, at dem uden så meget formel uddannelse også er 

med”, siger han. 

”vi er med i så meget”

Problemet med at få et bredt udsnit af befolkningen med 

i undersøgelsen kan ikke løses fra forskerkontoret. Det 

slag skal stå ude på dørtrinnet, når Per Møller og hans kol-

leger banker på og beder om at komme indenfor. i andre 

Sfi-undersøgelser nøjes man ofte med at ringe til folk og 

aftale tid for et interview, men i Danskernes kompetencer 

modtager man et brev om, at man vil blive bedt om at del-

tage i undersøgelsen, og derefter får man altid besøg af en 

interviewer. formålet er netop at få det personlige møde 

i stand, hvor intervieweren kan forklare, hvad det handler 

om og måske overbevise den tvivlende. 

og det er helt afgørende, fortæller Per Møller. ”Det vig-

tigste er at få skabt kontakten, når døren bliver åbnet. Det 

kan jo være alt fra et blebarn eller en gammel morlil, der 

står der, og så er det noget med at fange dem i tonen, om 

det skal være et ’dav’ eller et ’goddag’, og så få præsen-

teret sig og fortælle, hvad det drejer sig om.” Selv har Per 

Møller et broget arbejdsliv bag sig – han har bl.a. arbejdet 

som landmand, jord- og betonarbejder, sømand og uddan-

nelseskonsulent, så han kan tale med om det meste, og 

det hjælper.

og folk afviser jo aldrig at deltage med begrundelsen 

”jeg er dårlig til den slags”. Det hedder mest ”jeg har ikke 

tid”, eller ”jeg er med i så mange af sådan nogle under-

søgelser.” Så handler det om at fortælle lidt mere og 

forklare, hvor vigtigt det er, at alle er med. Men der bliver 

ikke presset på, når folk siger nej – man kan høre, når det 

er definitivt.

”folk spørger nogle gange, hvorfor de er blevet udvalgt, 

og hvor jeg har deres adresse fra. Så plejer jeg at sige, at 

det er ligesom at vinde i lotto, og gevinsten er at få besøg 

af mig! og selvfølgelig, at det er anonymt og kun bliver 

brugt til forskningsformål. og faktisk er det jo ofte sådan, 

at folk efterfølgende synes, det har været spændende og 

sjovt at være med”.



iD nr: 46648
sFi – Det nationale Forskningscenter for Velfærd
Herluf trolles Gade 11
1052 København K

i efteråret er det gode muligheder for at blive fagligt opdateret i godt selskab 

med andre inden for dit fagområde: Sfi holder tre konferencer inden for tre 

meget forskellige områder.

Den 12. oktober handler det om skilsmissebarnet. Sfi har evalueret forældre-

ansvarsloven fra 2007, som har den fælles forældremyndighed som udgangs-

punkt. kort før konferencen udkommer en ny rapport om skilsmissebørn i 

deleordninger. På dagen vil Sfi-forskere uddybe de spændende resultater 

suppleret af oplæg fra eksperter. Der vil desuden blive præsenteret et konkret 

redskab, der kan bruges af både forældre og sagsbehandlere til at teste, om for-

ældre har potentiale til at samarbejde om barnet. Tilmeld dig på www.sfi.dk

Den 17. november sætter vi fokus på de svageste på boligmarkedet. Hvordan 

kan man styrke udsatte boligområder, hvem får foden ind på boligmarkedet, 

og hvem bliver sat ud af deres lejligheder og hvorfor? Hvad nytter, når det 

gælder forebyggelse? Vi har inviteret en af Europas førende forskere, profes-

sor Sako Musterd fra University of amsterdam, til at fortælle om de mange 

europæiske erfaringer med indsatser i udsatte boligområder. Danske forskere 

vil desuden præsentere den nyeste danske forskning på området, og praktikere 

fra boligforeninger og kommuner vil uddybe med konkrete eksempler. Tilmeld 

dig på www.sfi.dk

i begyndelsen af december holder vi for tredje år i træk beskæftigelseskon-

ference. i år sætter vi fokus på et af velfærdssamfundets store dilemmaer: 

arbejdsløsheden er voksende, men samtidig ved vi, at der kommer til at mang-

le arbejdskraft. De ældre skal blive længere på arbejdsmarkedet – men er der 

plads til dem? nytter en reform af efterlønnen, og hvad skal der til for at få 

ældre til frivilligt at arbejde længere? Jørgen Elmeskov, direktør fra oEcD, vil 

trække linjerne op internationalt, og andre spændende oplægsholdere vil rette 

blikket mod jobcentrenes rolle og den politiske udfordring. i workshops med 

Sfi-forskere og fagfolk vil der være mulighed for at få den nyeste viden inden 

for forskellige aktuelle områder. Tilmelding på www.sfi.dk

få ny viden  
og mød  
fagfæller!


